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کوتاه از دیپلماسی

ادامه از صفحه 2

به دنبال عبور از روحانی نیستیم
عارف با بیان اینکه جریــان اصولگرایی هیچ گاه 
دغدغه ردصلاحیت ها را نداشــتند اما اصلاح طلبان 
این دغدغه را همواره داشــتند، اضافــه کرد: »امروز 
مهم ترین دغدغه مردم معیشت است که در این راه 
فقط دولت مقصر نیست مسئله درونی و بیرونی در 
این موضوع دخیل هستند اگرچه ناکارآمدی مسئله 
مهمی است که بخشــی از این ناکارآمدی در درون 
دولت اســت«. او با بیان اینکه در انتخابات داور باید 
بی طرف باشــد و نباید به یک جریان سیاسی تمایل 
داشته باشــد، گفت: »آقای باهنر به عنوان یک چهره 
شــاخص اصولگرا در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظــام گفته بود در انتخابــات مجلس تکلیف بیش 
از ۱۰۰ کرســی از پیش مشخص است«. رئیس بنیاد 
امید ایرانیان در پاســخ به پرسشــی درباره عملکرد 
مجلــس دهم، گفت: »اشــکال مجلــس دهم این 
بــود که یک جریان ســومی در آن شــکل گرفت اما 
از عملکرد فراکســیون امیــد در مجلس دهم دفاع 
می کنم به عنوان نمونه حذف اعدام برای مواد مخدر 
از اقدامات مؤثری بود که در مجلس دهم و از سوی 
فراکسیون امید انجام شد«.عارف در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه اگر در انتخابات پیش رو اصلاح طلبان 
شکست بخورند مانند ســال ۸۸ به خیابان می آیند، 
گفت: »وقتی در ســال ۸۸ به مردم خس و خاشاک 

گفته می شود انتظار چه واکنشی از مردم دارید؟«.

توضیح

توضیح درباره خبر بهنام محجوبی
شــرق: در گــزارش منتشــره بــا تیتــر »طرح   

غربالگری سلامت جســمی و روحی زندانیان« در 
صفحه 3 به تاریخ 3۰ بهمن ماه روزنامه »شــرق« 
اجرای طرح غربالگری ســلامت جسمی و روحی 
زندانیــان به بعــد از حادثه وخامت حــال بهنام 
محجوبی منســوب شــده بود که منابع آگاه به ما 
اطلاع دادنــد اجرای این طــرح از مدت ها قبل از 
این حادثه در ســازمان زندان ها آغاز شده و ربطی 
به وخامت حال بهنام محجوبی نداشــته اســت. 
همچنین بنا بر اطلاعاتی که به »شــرق« رســیده 
است بهنام محجوبی نســبت به چند روز گذشته 
در وضعیت بهتری قــرار دارد و مادرش موفق به 

دیدار او شده است.
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خروج از جریان اصولگرایی
دبیرکل جبهه پایداری: زیر بار این جریان نمی رویم

 پس از گفت وگو با روحانی اعلام شد

 تأکید رئیس شورای اروپا 
بر حمایت از برجام

ایســنا: رئیس شــورای اروپا در توییتی با اشاره به   
گفت وگوی خود با حسن روحانی، بر حمایت اتحادیه 
اروپا از برجام تأکید کرد. چارلز میشــل، رئیس شورای 
اروپا در توییتر نوشــت: »گفت وگویی با رئیس جمهور 
حســن روحانی داشــتم. اتحادیه اروپا از اجرای کامل 
برجام حمایت می کند. حفظ فضایی برای دیپلماسی 
که اساســش را گام های مثبت تشــکیل داده، در این 

مرحله حیاتی است«.

گفت وگوی وزرای دفاع آمریکا و 
عربستان درباره ایران

ایلنــا: لوید آســتین، وزیر دفاع آمریــکا و محمد   
بن ســلمان ولیعهد و وزیر دفاع عربستان در تماسی 
تلفنــی درباره برخی مســائل راهبــردی دوجانبه و 
منطقــه ای گفت وگو کردنــد. وزیر دفــاع آمریکا در 
گفت وگو با همتای سعودی خود مدعی شد واشنگتن 
و ریاض بــه مقابله با »فعالیت هــای بی ثبات کننده 
ایــران« متعهد هســتند. وزارت دفــاع آمریکا اعلام 
کرد که آســتین و بن سلمان در این  گفت وگوی تلفنی 
درباره همکاری دفاعی دو کشــور و تحولات اخیر در 

سیاست آمریکا در یمن رایزنی کردند.

 نخست وزیر اسرائیل: موضع ما 
درباره برجام تغییر نکرده است

ایسنا: دفتر نخســت وزیر اسرائیل در پی ابراز تمایل   
دولت جدید آمریکا برای مشارکت در نشستی احتمالی 
درباره توافق هســته ای با حضور ایــران، تأکید کرد که 
موضع این رژیم در مورد توافق هسته ای تغییری نکرده 
اســت. به گزارش روزنامه اورشلیم پست، پس از آنکه 
وزارت امور خارجه آمریکا اعلام کرد دعوت نمایندگان 
ارشــد اتحادیه اروپا را برای تشــکیل نشستی با حضور 
اعضای توافق هســته ای )برجام( پیرامون حل وفصل 
مســائل راجع بــه این توافــق خواهد پذیرفــت، دفتر 
نخست وزیر اســرائیل اعلام کرد: »اسرائیل به ممانعت 
از دستیابی ایران به تسلیحات هسته ای متعهد است و 
موضعش درباره توافق هسته ای عوض نشده است«. 
دفتر نخست وزیر این رژیم افزود: »اسرائیل باور دارد که 
بازگشتن به توافق قبلی مســیر ایران را برای دستیابی 
به یک زرادخانه هســته ای هموار خواهد کرد. اسرائیل 

درباره این موضوع ارتباط نزدیکی با آمریکا دارد«.

شــرق: اصلاح قانون انتخابات که یــک ضرورت ملی 
بود، در نهایت به طرحی سیاســی ختم شد که به دنبال 
تحقق اهــداف نماینــدگان اصولگــرای مجلس برای 
انتخابات ۱۴۰۰ بود. تلاشــی که در نهایــت با ایرادهای 
شــورای نگهبان برخلاف قانون اساســی بــودن مواد 
این طرح آن را به بهارســتان بازگردانــد. حال که زمان 
محدودی تا انتخابات و ثبت نام نامزدها مانده، نمایندگان 
مجلس بدون توجه به ضرورت اصلاح قانون انتخابات 
انگیزه ای برای اصلاح ایرادات شــورای نگهبان ندارند، 
زیرا با اصــلاح ایرادات دیگــر نمی تواننــد نامزد مورد 
حمایت خود را روانه پاستور کنند و دلیلی ندارد قانونی 
تصویب کنند کــه محدودکننــده دایــره نامزدها برای 
حذف رقبای احتمالی نامزد مورد حمایتشــان نباشد یا 
چرا باید شــرایط برابر برای همه نامزدهای احتمالی را 
ایجاد کنند و شــاهد شکست چندباره نامزدی خاص در 
انتخابات باشــند؛ بنابراین ترجیح می دهند با سکوت از 
کنار رفع ایرادات این طرح پرحاشیه عبور کنند و نداشتن 
زمــان کافی برای اصلاح این طــرح را بهانه کار از ابتدا 
بیهوده خود مطرح کننــد. در همین رابطه یک نماینده 
مجلــس با انتقــاد از رویکرد کلی نماینــدگان در طرح 
پرحاشــیه اصلاح قانون انتخابات گفت: به نظر من اگر 
آن ایرادات اصلی که به دلیل مغایرت با قانون اساســی 
به طرح اصلاح قانون انتخابات وارد شده، اصلاح شود؛ 

دیگر خیلی انگیزه ای برای اینکه این قانون در انتخابات 
ریاســت جمهوری ســال ۱۴۰۰ اعمال شــود، نمی ماند. 
غلامرضا نوری قزلجــه در گفت وگو با ایلنا، درباره طرح 
اصلاح قانون انتخابات که از شورای نگهبان به مجلس 
عودت داده شــد، گفت: همان طورکه در جلسه بررسی 
طرح هم تذکرها و اشــاره هایی داشتم، طبیعی بود که 
در شــورای نگهبان به صورت اساسی به این طرح ایراد 
گرفته شده و به مجلس بازگردانده شود. ظاهرا ایرادات 
هم زیاد اســت و قطعا به این انتخابات نمی رســد. وی 
افزود: من از جزئیات دقیق ایرادها اطلاع ندارم اما آنچه 
از دوســتان شنیده ام ظاهرا همان قسمت هایی که مهم 
بود و می توانست در انتخابات اثرگذار باشد به همان ها 
ایراد گرفته شــد. ایرادات هم اساســی اســت چون این 
طرح در مواردی با قانون اساسی مغایرت دارد؛ بعضی 
جاها توسعه قانون و بعضی ها هم مضیق دیدن قانون 
بود و به راحتی هم حل شــدنی نیســت، در واقع شــاید 
بتوان گفت آنچــه در طراحی مد نظر بود، هیچ وقت به 
انتخابات نمی رسد، یعنی قانون نمی شود. غیر از آن هم 
در بحث مدرک تحصیلی و چند مــورد جزئی ایراداتی 

بود که اگر اصلاح شــود شــاید بتواند به انتخابات بعد 
برسد، چون زمان بر می شــود. نماینده مردم بستان آباد 
در ادامــه اظهار کرد: به عقیده من اگــر قرار بود قانون 
منطبق با دغدغه های روز جامعه اصلاح شــود، امروز 
دغدغه مهم کشور کرونا و پروتکل های بهداشتی است 
که باید به آن توجه می شــد و برای آن تدبیری اندیشیده 
می شــد که مثلا زمان رأی گیری از یک روز به دو یا ســه 
روز برسد یا درخصوص شیوه های دیگر فکر شود. البته 
همچنان برخــی نمایندگان مدعی رســاندن این طرح 
به انتخابات هســتند و همچنان بــر مواضع قبلی خود 
اصــرار دارند. علی حدادی، دیگــر نماینده مجلس، در 
نشستی مطبوعاتی با اشــاره به درپیش بودن انتخابات 
ریاســت جمهوری و شــوراهای اسلامی شــهر و روستا 
اظهار کرد: ثبت نام شــوراهای شــهر از ۲۰ اسفند آغاز و 
تا ۲۶ این ماه ادامه دارد و ثبت نام کاندیداهای شوراهای 
روستا نیز از ۱۶ فروردین سال آینده آغاز و تا ۲۱ همین ماه 
ادامه دارد. وی با اشــاره به اینکه قرار است اصلاحاتی 
در قانون انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ اعمال 
شــود، ادامه داد: در کمیســیون امور داخلی کشــور و 

شــوراها اصلاح انتخابات ریاست جمهوری انجام شده 
و اگر مجلــس این تغییرات را مصوب کند، در شــرایط 
کاندیداهای ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ داشتن مدرک 
تحصیلی کارشناسی ارشد و سن ۴۰ تا ۷۵ سال ضروری 
خواهد شــد. نماینده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد، طالقان 
و چهاربــاغ در مجلس در پاســخ به اینکه آیا داشــتن 
تحصیلات کارشناسی ارشد مانع از حضور افراد باتجربه 
در عرصه رقابت نخواهد شــد، توضیح داد: نمی توانیم 
بگوییم کســی که علم کافی ندارد می تواند در سطوح 
عالی کشــور فعالیت کند. حدادی اضافه کرد: وقتی در 
شرایط کاندیداهای شوراهای شهر و روستا داشتن مدرک 
تحصیلی لحاظ می شــود، برای ریاســت جمهوری که 
بالاترین مقام اجرائی کشور است، این معیار ضروری به 
نظر می رســد. وی با بیان اینکه داشتن سابقه مدیریتی 
هم جزء شرایط کاندیدهای ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ 
خواهــد بود، توضیــح داد: با این اوصــاف کاندیداهای 
ریاست جمهوری باید حداقل چهار سال سابقه مدیریت 
اجرائی داشته باشند. وقتی طرح اصلاح قانون انتخابات 
شرایط دریافت تأیید شورای نگهبان را ندارد، صحبت از 
تغییراتی که در زمان انتخابات ۱۴۰۰ امکان دارد رخ دهد 
تقریبا بی معناســت، زیرا آنچه تاکنون نمود داشته، نبود 
زمان و البته انگیزه کافی برای اصلاح ایرادات شــورای 

نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام است.

جبهه پایداری به زودی یکی از مشکلات اساسی جریان اصولگرایی خواهد 
شــد. اگر تاکنون کج  دارومریز و باج دهانه این جریان را درون خود حفظ کرده 
بودند، دیگر بیش از این ممکن نیســت. زیاده خواهــی جبهه پایداری به ویژه 
حالا که بازی به یک رقابت درون گروهی نزدیک شــده مماشات را بیش از این 
امکان پذیر نمی کند. نخستین جرقه جدی انفکاک این جریان از اصولگرایی هم 
بر سر انتخابات ۱۴۰۰ بروز خواهد کرد. صحبت های صادق محصولی دبیرکل 
تازه منتخب جبهه پایداری و وزیر ســابق احمدی نــژاد حاکی از همین اتفاق 
اســت. جبهه پایداری یا در این بازی انتخاباتی پیروز می شود و مجلس و قوه 
مجریه را ســهم خود می کند یا راهــش را از اصولگرایان جدا می کند. وحدت 
تاکتیکی ای که بر سر انتخابات مجلس بین این گروه اصولگرایی و باقی جریان 
به ویژه طیف قالیباف رخ داد، قطعــا طولانی نخواهد بود تا جایی که آنها به 
ســختی حاضر به پذیرش شهردار سابق تهران در لیست مجلس تهران شده 
بودند. اگر بتوانند ســعید جلیلی را وارد مجلس کنند و گزینه مورد نظر خود 
را به پاستور برسانند، ریاست دو قوه از آن آنها خواهد شد. به نظر می رسد که 
جبهــه پایداری به توان و نفوذ خود در جریــان اصولگرایی و بدنه حامی اش 
آن چنــان بــاور دارد که ایــن بار قطعا زیر بــار ائتلاف نخواهــد رفت. صادق 
محصولی گفته است: »محصولی و جبهه پایداری اهل بده بستان نیستند برای 

همین ممکن اســت حرف هایی هم درباره مــا بزنند. برخی می گویند اگر با ما 
وحدت کردید درســت اســت ولی اگر وحدت نکردید وحدت شکن هستید! ما 
معتقدیــم جریانی می خواهد تحت عنوان پدرســالاری برای احزاب اصولگرا 

تصمیم بگیرد ولی ما زیر بار این جریان نمی رویم«.
اصولگرایان از هم اکنون دو دســته شــده اند؛ شــورای وحدت و شورای 
ائتلاف، جداگانه ســعی دارند محوریت وحدت یا ائتــلاف را پیش ببرند. این 
در حالی است که به نظر می رســد هر دو گروه از جذب جبهه پایداری ناکام 
مانده اند. در این صورت باید گفت حداقل تا انتخابات ۱۴۰۰ و شــوراهای شهر 
و روستا باید انتظار سه لیست اصولگرایانه را داشته باشیم. شورای وحدت با 
محوریت جامعه روحانیت فعال شده و شورای ائتلاف نیروهای انقلاب که در 
وزارت کشــور به عنوان جبهه ثبت شده اند، با مسئولیت غلامعلی حدادعادل 

فعال است.
با ایــن حال منصور حقیقت پور، فعال سیاســی اصولگرا، پیرامون اصلاح 
قانون انتخابات گفته: »جریان پایداری از ابتدا ســاز جدایی می زند و در نهایت 
هم به وحدت جامعه اصولگرا تمکین نمی کند. آنها خیلی زودتر نماینده خود 
را معرفی می کنند و کاری با بقیه ندارند. این کمک می کند تا آنها به جمع بندی 
اصولی و درســتی نرســند. اینها جریانی لحظه ای و دم انتخاباتی هســتند و 

تشکلی اساسی برگرفته از اصول ثبت شده و اساسنامه ای و مرام نامه ای تحت 
آموزش های مشترک نیستند، از این رو به وحدت رسیدن در این طیف کار آسانی 
نیست. اعضای پایداری تا اردیبهشت ماه به دنبال فرد مستقل خودشان هستند 
تا او را به عنوان کاندیدای ریاســت جمهوری در معرض رأی مردم قرار دهند. 
اما احتمالا در هفته های منتهی به انتخابات با اصولگرایان توافق خواهند کرد؛ 
به عنوان مثال چند وزارتخانه دولت سیزدهم را طلب خواهند کرد و همچنین 
برنامه شان این خواهد بود که در صورت رئیس جمهورشدن قالیباف، مقدمات 

رئیس مجلس شدن سعید جلیلی را فراهم کنند«.
ناصر ایمانی، تحلیلگر سیاسی اصولگرا هم با اشاره به اینکه در انتخابات 
سال آینده هم این احتمال وجود دارد که پایداری با اصولگرایان ائتلاف نکند، 
گفته بود: »جبهه پایداری به شــورای ائتلاف در ســال ۹۸ نپیوست و عملا در 
اجماع اصولگرایان شرکت نکرد بلکه در لحظات پایانی تبلیغات انتخاباتی به 
یک وحدت نسبی بر لیست مشــترک پیوست. در انتخابات سال آینده هم این 
احتمال وجود دارد کــه پایداری با اصولگرایان ائتلاف نکند. همچنین معلوم 
هم نیســت که اولا آقای جلیلی نامزد انتخابات شــود یا خیر و از سوی دیگر 
مشخص نیست که پایداری او را به عنوان نامزد خود معرفی کند. به بیان دیگر 

ممکن است پایداری از نامزدی غیر از جلیلی حمایت کند«.

چرا بهارستانی ها انگیزه  اصلاح طرح قانون انتخابات را ندارند؟

بی نتیجه ماندن قانون نویسی حزبی


